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 I

摘  要 

本文用 2007-2010 年中国非金融保险行业非 ST 的 A 股上市公司的数据，结

合我国特殊的制度背景，以代理理论、信息不对称理论和不完全契约为理论基础，

用 Basu(1997)模型检验银行往来关系与会计稳健性之间的关系。 

由于银行和企业之间的信息不对称和存在债务代理冲突，银行对企业稳健性

产生需求。银行往来关系是企业与银行超越单纯金融关系的密切关系，会在企业

和银行之间产生一种信息交换机制。本文用银往来银行的数目来进行度量分析了

银行往来关系对会计稳健性的影响。进而本文分析了四大国有控股商业银行往来

关系与会计稳健性之间的关系。 

银行和企业的信息交换，会缓解银行和企业的代理冲突和信息不对称问题，

实证发现银行往来关系与会计稳健性负相关。四大国有控股银行的规模和背景，

会使它们比非四大国有控股银行获取更多企业的私有信息，这样就会较少对于企

业会计稳健性的需求。本文实证也支持了这一点。按产权对企业进行了分类，分

别研究了四大国有控股商业银行往来关系对国有控股公司和民营控股公司的会

计稳健性的影响，发现四大国有控股商业银行往来关系会削弱国有控股公司的稳

健性，而对于民营控股公司的稳健性没有显著影响。 

 

关键词：会计稳健性；银行往来；实证研究  
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 III

  ABSTRACT 

The paper adopts Basu(1997) model to check the relationship between bank 

intercourse and accounting conservatism with A shares excluding financial or ST 

companies in the background of China’s special system based on principal-agent 

theory， asymmetric information and imperfect contract theory. 

Due to the asymmetric information and conflict of the bank with enterprises， the 

bank requests accounting conservatism. The bank intercourse is the close relation 

beyond the pure financial connections between enterprise and bank. The paper adopts 

the number of interrelated banks to test the influence of bank relationship on 

accounting conservatism and then analyzed banking relationship of the four major 

state-owned commercial banks on accounting conservatism 

The result indicates that banking relationship is negatively correlated with 

accounting conservatism. Size and background of the four major state-owned 

commercial banks will get it more information than small ones which request less 

accounting conservatism. Based on share characteristics， the paper found that 

banking relationship of the four major state-owned commercial banks will weaken 

accounting conservatism of SOE， but not positively related with that of private 

enterprise. 

 

Keywords： Accounting Conservatism； Banking Relationship； Empirical Research 
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